

国家社会科学基金资助期刊 ■

ISSN 1671-6981
CN31-1582/B

心理科学

二〇二一年七月第四十四卷第五期

中国心理学会主办

心理科学

JOURNAL OF PSYCHOLOGICAL SCIENCE

2021

第44卷 第5期
Volume 44 No.5



中国心理学会 主办

An Official Journal of the Chinese Psychological Society

ISSN 1671-6981



目次

基础、实验与工效

- 阈下情绪反馈对结果评价的影响及其性别差异·····昌颖超 袁航 郑婷婷等 (1026)
- 否定情绪词的具身动态模拟过程·····马红霞 高志华 陈宣宇等 (1035)
- 聋人双字词音位识别的实验研究·····陈影 杨福义 贾玲等 (1042)
- 认知资源:解释社会助长效应的新视角·····罗映宇 孙锐 王艺翔等 (1049)
- 调节模式对选择超载的影响及其机制:一个有中介的调节模型·····王怀勇 陈翠萍 (1057)
- 感知运动经验在心理时间线形成中的作用——来自盲生的证据·····毕翠华 郭璐露 王佳 (1064)
- 时间压力下图标语义距离对雷达界面信息工作记忆的影响·····胡博 李开容 陈雨嘉等 (1073)
- 眼跳发起位置对预视效应的影响·····杨绵绵 余程晨 (1081)
- 知识整合的时间进程:ERP研究·····赵笑梅 靳伟琼 王莹平等 (1089)
- 汉语普通话声调T2—T4范畴化感知的老化效应·····肖容 陈丹怡 梁丹丹 (1097)
- 基于语义网络的创造性认知机制研究现状与展望·····庄恺祥 杨文静 何李等 (1104)

发展与教育

- 个体与群体歧视知觉对流动儿童学业倦怠的影响:学业自我妨碍的中介作用和认同整合的调节作用·····李洁 赵雨菡 董圣鸿 (1111)
- 中学生手机线上交流与手机成瘾的关系:社会资本和手机关系需要满足的中介作用·····金芳凯 刘颖 刘儒德等 (1119)
- 羞怯对小学中高年级学生学业求助的影响:有调节的中介·····陈英敏 邓秋月 高玉洁等 (1126)
- 青少年创伤后应激障碍症状与网络成瘾症状的关系:惩罚敏感性和孤独感的中介及性别的调节·····张迪 伍新春 田雨馨 (1134)
- 情绪智力的代际传递:有调节的中介模型·····麻书滔 麦哲豪 黄郁槐等 (1141)

社会、人格与管理

- 青少年创伤后应激症状对反社会行为的影响:述情障碍与复原力的作用·····周宵 谭茹月 伍新春等 (1148)
- 大学生对穷人的消极刻板印象及猜测偏向·····张彦驰 李凯 王艳丽等 (1156)
- 尽责的领导会虐待员工吗?环境不确定性和情绪耗竭的作用机制·····刘夏怡 彭纪生 (1164)
- 医患冲突中医生特质信息与负性情绪反馈的作用:以失望和愤怒为例·····陶爱华 王沛 (1171)
- 社会排斥类型对求助行为意愿的影响·····宫秀双 张红红 (1179)
- 大学生孤独感对抑郁的影响:基于潜调节的结构方程模型·····马鹏 黄明明 何必凯等 (1186)
- 生涯适应力与择业焦虑:注意偏向和归因的认知加工作用·····舒晓丽 叶茂林 吴静珊等 (1193)
- 不同民族文化对负性情绪调节的影响:来自ERPs的证据·····许莎 庞淑燕 何晓丽等 (1201)

运动如何影响青少年抑郁：回顾与展望·····王亚捷 林静远 谢 涛等 (1208)

中国特色心理学研究专题

成功经历能改善低耐挫大学生的挫折心理·····都 旭 白学军 刘 颖等 (1216)

新冠肺炎疫情影响下的死亡心理质性探究·····孟祥寒 李 强 涂永波等 (1224)

统计、测量与方法

协变量相关对时变效应模型参数估计的影响 ····· 黄熙彤 张敏强 (1231)

结合题目作答时间的计算机化自适应测验选题方法····· 郭治辰 汪大勋 蔡 艳等 (1241)

非参数认知诊断方法下诊断结果的概率化表征····· 汪文义 宋丽红 丁树良等 (1249)

临床与咨询

海洛因戒断者的时间知觉特征·····杨 玲 文 鹏 曹 华等 (1259)

听觉障碍对聋人视觉功能影响的理论之争：缺陷还是补偿? ····· 闫国利 秦 钊 (1266)

理论与史

施动感双层结构的发展·····安灿翎 李力红 田昊月等 (1273)

英文目录 ····· (1280)

执行编辑：丁雪辰

英文编辑：林立甲

协办单位：华南师范大学心理学院 香港中文大学教育心理系

自2010年4月1日起，本刊实行网络投稿（网址：<http://www.psyci.org>），不再接受打印稿和邮箱投稿。投稿指南见本刊网站，欢迎大家投稿。

本刊不以任何形式收取版面费，举报电话 010-55604027。

Contents

General Psychology, Experimental Psychology, & Ergonomics

- Female is More Sensitive to Opponent's Emotional Feedbacks: Evidence from Subliminal Emotional Feedback
 Chang Yingchao, Yuan Hang, Zheng Tingting et al. (1026)
- Research on the Embodied Dynamic Simulation Process of Negated Affective Words.....
 Ma Hongxia, Gao Zhihua, Chen Xuanyu et al. (1035)
- An Experimental Study on Phoneme Identification in Chinese Disyllable Words of the Deaf
 Chen Ying, Yang Fuyi, Jia Ling et al. (1042)
- Cognitive Resources: A New Perspective to Explain Social Facilitation...Luo Yingyu, Sun Rui, Wang Yixiang et al. (1049)
- The Effect of Regulatory Mode on Choice Overload and Its Mechanism..... Wang Huaiyong, Chen Cuiping (1057)
- Sensorimotor Experience Affects the Formation of Mental Timeline: The Evidence from Blindness.....
Bi Cuihua, Guo Lulu, Wang Jia (1064)
- The Influence of Icon Semantic Distance on Working Memory of Radar Interface Information under Different Time Pressures
Hu Bo, Li Kairong, Chen Yujia et al. (1073)
- The Influence of Saccade Launch Site on Preview Processing During Reading Chinese...Yang Jinmian, Yu Chengchen(1081)
- The Time Course of Knowledge Integration: An ERP Study ... Zhao Xiaomei, Jin Weiqiong, Wang Yingping et al. (1089)
- Effects of Aging on Categorical Perception of Mandarin Chinese Tones 2~4.....
Xiao Rong, Chen Danyi, Liang Dandan(1097)
- Understanding the Cognitive Mechanism of Creativity Based on Semantic Network: Status and Prospects.....
Zhuang Kaixiang, Yang Wenjing, He Li et al. (1104)

Developmental & Educational Psychology

- Influence of Perceived Personal and Group Discrimination on Academic Burnout of Chinese Migrant Children: The Mediating
 Effect of Academic Self-Handicapping and The Moderating Effect of Identity Integration.....
 Li Jie, Zhao Yuhan, Dong Shenghong (1111)
- Mobile Phone Online Communication and Mobile Phone Addiction among Middle School Students: The Mediating Roles of
 Social Capital and Relatedness Need Satisfaction Jin Fangkai, Liu Ying, Liu Rude et al. (1119)
- Impact of Shyness on Middle and Upper-Grade Students' Academic Help-Seeking in Primary School: A Moderated Mediation
 Chen Yingmin, Deng Qiuyue, Gao Yujie et al. (1126)
- The Relationship between Posttraumatic Stress Disorder Symptoms and Internet Addiction Symptoms in Adolescents: The
 Mediating Role of Sensitivity to Punishment Stimuli and Loneliness and the Moderating Role of Gender
 Zhang Di, Wu Xinchun, Tian Yuxin (1134)
- Intergenerational Transmission of Emotional Intelligence: Moderated Mediating Effect.....
Ma Shutao, Mai Zhehao, Huang yuhuai et al. (1141)

Social, Personality, & Organizational Psychology

- Relation between Adolescents' Posttraumatic Stress Symptoms and Antisocial Behaviors: The Roles of Alexithymia and Resilience
Zhou Xiao, Tan Ruyue, Wu Xinchun et al. (1148)
- College Students' Negative Stereotype and Guessing Bias Towards the Poor
Zhang Yanchi, Li Kai, Wang Yanli et al. (1156)
- Do Conscientious Leaders Abuse Subordinates? The Role of Environmental Uncertainty and Emotional Exhaustion
 Liu xiayi, Peng Jisheng (1164)
- The Influence of Doctor's Trait Information and Negative Emotion Feedback on Conflict Behavior: Take Disappointment
 and Anger as Examples.....Tao Aihua, Wang Pei (1171)

- The Effect of Different Types of Social Exclusion on Help-Seeking Intentions..... Gong Xiushuang, Zhang Honghong (1179)
- The Influence of Undergraduates' Loneliness on Depression: Based on Latent Moderated Structural Equation..... Ma Peng, Huang Mingming, He Bikai et al. (1186)
- Relationship between Career Adaptability and Career Choice Anxiety: The Cognitive Processing of Attention Bias and Attribution..... Shu Xiaoli, Ye Maolin, Wu Jingshan et al. (1193)
- The Effects of Different Ethnic Culture on Negative Emotion Regulation: Evidence from ERPs..... Xu Sha, Pang Shuyan, He Xiaoli et al. (1201)
- Mechanism and Future Prospect of Exercise in the Treatment of Adolescent Depression..... Wang Yajie, Lin Jingyuan, Xie Tao et al. (1208)

Special Topics on Psychology with Chinese Characteristics

- Successful Experiences Improve Setback Psychology of Undergraduates with Low Perseverance..... Du Xu, Bai Xuejun, LiuYing et al. (1216)
- A Qualitative Research on the Psychological Aspects of Facing Death During the COVID-19 Epidemic..... Meng Xianghan, Li Qiang, Tu Yongbo et al. (1224)

Psychological Statistics , Psychometrics, & Methods

- Effect of Covariates Correlation on Parameter Estimation in Time-Varying Effect Model..... Huang Xitong, Zhang Minqiang (1231)
- The Use of Response Time in Item Selection of Computerized Adaptive Testing Guo Zhichen, Wang Daxun, Cai Yan et al. (1241)
- A Probabilistic Representation Approach for the Nonparametric Classification Method to Cognitive Diagnosis..... Wang Wenyi, Song Lihong, Ding Shuliang et al. (1249)

Clinical Psychology & Consulting

- The Characteristics of Time Perception in Heroin Abstainers..... Yang Ling, Wen Peng, Cao Hua et al. (1259)
- The Theoretical Debate on the Effect of Hearing Impairment on Visual Performance of Deaf Individuals: Deficit or Compensation? Yan Guoli, Qin Zhao (1266)

Theories & History of Psychology

- The Development of the Two-Step Account of Sense of Agency An Canling, Li Lihong, Tian Haoyue et al. (1273)